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    فرزين ماندگار
س�يد محتش�م عل�ي  نق�وي مس�تند س�از 
پاكستاني الاصل است كه در ايران و در دانشگاه 
هنر تهران كارشناسي سينما خوانده و سه سال 
پيش فارغ التحصيل شده است. »جوان« به بهانه 
درخش�ش فيلم فرزند امام در جشنواره فيلم 
عمار با اين مستندس�از گفت وگو كرده است. 
مس�تند فرزند امام ظاهراً درباره يك 
نامه ساخته شده است. درباره موضوع 

اين مستند توضيح مي دهيد؟ 
فیلم فرزند امام درمورد نامه امام خمیني)ره( به ملت 
پاكستان به مناسبت شهادت عارف حسیني است 
كه 30سال پیش نوشته شده است. عارف حسیني 
رهبر شیعیان پاكستان بود كه در جريان فعالیت هاي 
ديني و فرهنگي در میان مسلمانان پاكستان ترور 
شد و به شهادت رسید. اين نامه بهانه ساخت مستند 
فرزند امام ش��د. فیلم در واقع به بهانه اين نامه وارد 
بخش��ي از تاريخ پاكس��تان و انتخاب شهید عارف 
حسیني به عنوان رهبر شیعیان پاكستان و نماينده 
امام در اين كش��ور مي ش��ود. فیلم جريان شناسي 
كرده و در واقع اوضاع كنوني و جريانات حال حاضر 

شیعیان در پاكستان را نیز بررسي مي كند. 
چرا نامه امام خميني)ره( را مورد توجه 

قرار داديد؟
چند سال پیش نامه حضرت آقا به جوانان اروپايي 
نوشته شد. اين نامه باعث شد من ناراحت بشوم و 
غصه مي خوردم كه چرا آقا براي جوانان پاكستان 
نامه ننوش��تند. در همین فكر بودم و با دوس��تان 
درباره اين موضوعات تحقیق مي كردم كه متوجه 
شدم 30سال پیش امام خمیني)ره( چنین نامه اي 
را به مناسبت ش��هادت عارف حس��یني به ملت 
پاكس��تان نوش��ته بودند. برايم عجیب بود كه در 
طول زندگي هیچ كس با من اين موضوع را مطرح 
نكرده بود كه چنین نامه اي وجود دارد چراكه نامه 
امام خمیني)ره( مي ش��ود گفت ي��ك جورهايي 
خاك مي خورد و كس��ي آن را م��ورد توجه قرار 
نمي داد به جز چند تا از علماي پاكستان. ما متوجه 
اين موضوع ش��ديم و رفتیم س��راغ نامه و نامه را 
خوانديم و تحلیل و بررسي و پژوهش انجام داديم و 
متوجه شديم يكي از مهم ترين نامه هاست كه امام 

خمیني)ره( در طول زندگیشان نوشته اند. 
نامه به اندازه اي عمیق و دقیق بود كه مي شود روي 
آن چند فیلم ساخت و موضوعاتي كه امام مطرح 
كردند هر جمله و هر سطري خودش موضوع يك 

فیلم مي تواند باشد، مي تواند هر كدام از آنها مورد 
توجه پژوهش��گران قرار بگیرد و صد ها كتاب در 
مورد آن نوشت. ما اين نامه را بهانه ساخت مستند و 
چندين نكته از آن را در سیر داستاني اين فیلم قرار 
داديم و فیلم مان را ساختیم. اما نكته مهم اين است 
كه خود امام در نامه تأكید داشته است كه ياد اين 
شهید را زنده نگه داريد و اين هم انگیزه اي شد تا ما 
براي احیا و زنده نگه داشتن ياد عارف حسیني اين 

سوژه را انتخاب كنیم. 
كار چقدر طول كشيد؟

كار پشت س��ر هم نبود و فاصله مي افتاد و در كل 
حدود دو سال از تحقیق تا تولید زمان برد. 

با چه موانع و مشكلاتي در تهيه و توليد 
اين مستند روبه رو شديد؟

فیلم خودش 30 تا 40دقیقه بود كه ما براي اكران 
نسخه س��ینمايي يك خلاصه 80دقیقه اي از آن 
را آماده كرديم و به جش��نواره عمار فرستاديم و 
شكر خدا به عنوان بهترين فیلم در بخش بیداري 
اسلامي انتخاب شد. سختي هايي وجود داشت كه 
باعث شد كار زمان زيادي طول بكشد، براي اينكه 
اين موضوع را متأسفانه بعد از شهادت ايشان كه 
30سال از آن گذشته كسي كار نكرده و سراغش 
نرفته است. ما جز يك كتاب فقط منبعي در مورد 
اين شهید نداريم. هیچ كار تحقیق و پژوهشي روي 

تفكرات و انديشه هاي اين شهید وجود نداشت. 
يكي از س��ختي هاي كار اين بود كه مجبور بوديم 
تاريخ و اتفاقات��ي را كه در تاريخ درمورد ش��هید 
و در اط��راف ش��هید رقم خ��ورده ب��ود خودمان 
برويم به صورت میداني تحقی��ق كنیم. از علما و 
شخصیت هاي بزرگ سؤال كنیم و اين موضوع هم 
حساس بود. علما در سفر اول به پاكستان حاضر به 
مصاحبه نبودند و اينكه بعد از اين همه سال يكي 
آمده كه بخواهد اين كار را انجام دهد. در سفر هاي 
بعدي برخي از علما حاضر به همكاري ش��دند و 

تاريخ شفاهي براي اين مستند تهیه شد. 

عارف حسیني خیلي مظلومانه شهید شد و برخي 
علما ايشان را به ش��هید بهش��تي ايراني ها شبیه 
می دانستند و مي گفتند ايشان در زندگي مظلوم بود. 
مشكل ديگر اين بود كه همه آن علمايي كه در مقابل 
اين موضوع گارد داش��تند مسئله و حساسیتشان 
درباره چگونگ��ي پرداخت ب��ه اين موض��وع بود. 
امیدوارم رسانه ها روي نامه امام به ملت پاكستان 
كار كنند چراك��ه مخاطبان اين نام��ه همه مردم 
جهان مي توانند باشند. تعدادي از شخصیت هاي 
ايراني بودند كه در زمان حیات عارف حس��یني با 
ايشان ارتباط داشتند. شخصیت هايي مثل آيت الله 
جنتي و دكتر ولايتي و آي��ت الله جوادي آملي كه 
ارتباط نزديكي داشتند. خیلي دوست داشتیم كه 
با اينها ارتباط گرفته و درمورد شهید صحبت كنیم 
كه متأسفانه نشد و شايد مصلحت نبود. فیلم يك 
نسخه پاكستاني درآمده است. مخاطب اصلي آن در 
نسخه اصلي پاكستاني شد و به زبان اردو و زيرنويس 
فارسي است. نس��خه ايراني فیلم نسبت به نسخه 

پاكستاني 40دقیقه بلند تر است.   
سبك كارتان در اين مستند چيست؟ 

س��بك كار اين اس��ت كه اين فیلم يك مس��تند 
آرش��یوی، تاريخی و مصاحبه ای است اما ويژگی 
آن اين است كه باعث می ش��ود نامه امام)ره( كه 
متاس��فانه توجهی به آن نمی شد مورد توجه قرار 
بگی��رد و موضوعی كه امام خمین��ی)ره( در نامه 
در رابطه با تفكیك اس��لام امريكايی و اسلام ناب 
محمدی)ص( و تف��اوت روحانی ه��ای متعهد و 
روحانی نماها مطرح می كند باز مطرح و باز برای 

همه جهان بازخوانی شود. 
چقدر حمايت شديد؟

اسپانس��ر اصلي اي��ن كار خانه مس��تند انقلاب 
اسلامي بود. حسین افش��ار مدير خانه مستند به 
طور شخصي اين موضوع را پیگیري كردند ولي ما 
قدم اولیه را از قبل برداش��ته بوديم و ايشان قبول 
كرد كه به اين نامه بیشتر توجه شود و خدا را شكر 
كار ادامه پیدا كرد. من امیدوارم اينها شبه قاره هند 
را مورد توجه قرار دهند. همانطور كه به س��وريه، 
لبنان و تحولات اين كش��ورها اهمیت مي دهند 
به كشورهايي مثل پاكس��تان هم اهمیت بدهند. 
ما اين توقع را داريم كه باعث نزديك شدن اين دو 

كشور با هم مي شود. 
چرا اين نام را  انتخاب كرديد؟

نام از خ��ود عبارت امام خمیني انتخاب ش��د كه 
چند خط مانده به انتهاي نامه، عارف حس��یني را 
فرزند خطاب مي كنند؛ »اينجانب فرزند عزيزي را 
از دست داده ام« ما هم از همان جا تصمیم گرفتیم 

نام فیلم را فرزند امام بگذاريم. 
به هدف تان رسيديد يا نه؟

از آنجا كه متأسفانه در پاكستان ما جشنواره عمار 
و شبیه به چنین چیزي نداريم، اين را در پاكستان 
از طريق يوتیوب نش��ر داديم و به آنها كه رسیده 
بود خودش��ان دانلود و پخش كرده بودند اما آنچه 
مخاطب پاكستان برداشت مي كند با آنچه مخاطب 
ايراني برداشت مي كند، متفاوت است. بازخوردها 
و كامنت هايي كه به من رسید همان چیزي بود كه 
ما به دنبال آن بوديم و مهم اين است كه اين فیلم از 
شبكه هاي داخلي پخش شود و مردم همه ببینند 
و مردم دو ملت از پاكستان و عارف حسیني بیشتر 

بدانند و ان شاءالله ارتباط دو كشور بیشتر شود.

گفت وگوي »جوان« با كارگردان مستند تحسين شده »فرزند امام« 

 برخي عارف حسيني را 
بهشتي پاكستان لقب داده بودند

حكمت 115 
شخصی از امام پرسيد حال شما 
چگون�ه اس�ت؟ فرم�ود: چگونه 
خواه�د بود ح�ال كس�ی كه در 
بقاياى خود ناپايدار و در سلامتی 
بيمار است و در آنجا كه آسايش 

دارد مرگ او فرا می رسد.

پي�ش از انق�لاب جرئ�ت نزديك ش�دن ب�ه تئات�ر 
ش�هر و وح�دت را نداش�تيم. خانواده ه�ا جرئ�ت 
بفرس�تند.  تئات�ر  ب�ه  را  دخت�ران  نمي كردن�د 
اعظم بروجردي، نويسنده و كارگردان تئاتر در سومین نشست 
تاريخ شفاهي تئاتر ايران از تلاش هايش براي تشكیل كانون 
تئاتر بانوان پس از پیروزي انقلاب س��خن گفت؛ »من سال 
دوم دبیرستان بودم كه انقلاب ش��د. چیزهايي مي نوشتم و 
روزي مربي تربیتي گفت مي تواني نمايشنامه بنويسي و من 
پذيرفتم. من با عمويم نمايشي از جواد انصافي در باغ فردوس 
ديدم و با توجه به اثر انصافي تصمیم به نوشتن گرفتم. متن 
را نوش��تم و خودم هم نقش مرد نمايش را بازي كردم. بعد از 
مدت ها از امور تربیتي منطقه مرا به مركز معراج دعوت كردند 
و از من خواستند كه بنويس��م. حین تحصیل كار مي كردم. 
نمايشي به اسم تبعیدي كار كرديم. پیش از انقلاب ما جرئت 
نزديك شدن به تئاتر شهر و وحدت را نداشتیم. مربیان آنجا 
را تحريم ك��رده بودند. درباره اش حرف ه��اي بدي مي زدند. 
نمايش آماده اجرا بود و با اين وج��ود آمديم وحدت و رفتیم 
سراغ طاها عبدخدايي. خوشحال ش��د و ما را به طبقه هفتم 
وحدت براي تمرين فرستادند. براي بازبیني آقاي نصرآبادي، 
مجید و حسین جعفري و آقاي مختاري آمد. مختاري خودش 

را شكسپیر ايران مي دانس��ت. يكي به من گفت اين كار را به 
من بده تا من كار كنم. مجید جعفري هم به من گفت چرا در 
بازي سرت پايین است و بايد به مخاطب نگاه كني. من گفتم 
اصلًا كار نمي كنم. احساسم به قضايا موجب اين مسئله شد. 
عبدخدايي به من پیشنهاد سرپرس��تي بخش بانوان تئاتر را 
داد. من در عوض كانون بانوان در حوزه تئاتر را با چند دوست 
در اوايل دهه 60، در زيرزمین محراب تشكیل دادم. خانم هاي 
امور تربیتي در آنجا آموزش مي دادند. خانواده ها آن روز جرئت 
نمي كردند دختران را به تئاتر بفرس��تند. كانون را حس��ابي 

وارسي مي كردند تا اجازه دهند براي آموزش بیايند.«

   محمد صادقي
هنوز انگشت اتهام مهمان دزدي به سمت برنامه فرمول يك 
اس�ت كه دس�تپخت جديدي را رو مي كند تا اي�ن برنامه 
همچن�ان روي مدار حاش�يه ها بچرخد و ب�راي حفظ نگاه 
بينن�دگان تلويزي�ون از هي�چ اقدام�ي فروگ�ذار نكند. 
ساسان پركان نوجوان سیس��تان و بلوچستاني كه به خاطر پخش 
كلیپ انجام حركات ژيمناستیك در حیاط مدرسه به شهرت رسید، 
به دعوت برنامه »عصر جديد« به ته��ران آمد. اين نوجوان قرار بود 
كه در »عصر جديد« اس��تعداد خود را در انجام حركات ورزشي به 
نمايش بگذارد، ولي برنامه »فرمول يك« شبكه اول سیما پیشدستي 

مي كند و مهمان برنامه شبكه3 را به اصطلاح قر مي زند. 
در همین رابطه، يك روزنامه ورزش��ي در گزارشي مدعي شد كه 
عوامل برنامه »فرمول يك« در تماس تلفني با ساسان پركان خود 
را از سوي وزارت ورزش معرفي مي كنند و مي گويند كه ماشیني 
را براي بردن ساسان به وزارت ورزش مي فرستند اما خودرو وي را 
به برنامه فرمول يك مي برد. اگرچه روزنامه گل تأكید كرده كه اين 
ماجرا را بر اساس منابع موثق منتشر كرده است، نوجوان سیستاني 
در ويدئويي با اش��اره به اينكه به دعوت »عص��ر جديد« در تهران 
به سر مي برده اس��ت، مي گويد رفتن به فرمول يك با هماهنگي 
مربي اش بوده است اما حتي اگر دست اندركاران برنامه فرمول يك با 
هماهنگي مربي ساسان پركان اين نوجوان را به برنامه خود برده اند، 
اينكه مهمان ويژه يك برنامه ديگر كه مي توانست برگ برنده »عصر 
جديد« باشد را قر بزنند، نشان دهنده افول اخلاقي برنامه اي است 
كه به هر بهايي مي خواهد ديده شود. اين در حالي رقم مي خورد 

كه با كمي تحقیق مي توان س��وژه هاي زيادي در سراس��ر كشور 
يافت. اي��ن برنامه همچنین يك خانواده را دع��وت كرد كه در آن 
مرد خانواده در شب اول عقد، همسرش را كتك زده و اين ماجرا در 
20سال گذشته همیشه ادامه داشته است. مرد خانواده حتي بارها 
تقاضاي طلاق همسرش را داده اما همسر وي حاضر به ترك زندگي 
با او نشده است. نمايش اين خانواده به عنوان يك خانواده موفق، 
اعتراض هاي زيادي را در پي داشته است. فرمول يك، بدون در نظر 
داشتن عواقب اجتماعي نمايش چنین نمونه هاي نادري در جامعه، 
صرفاً به خاطر جذابیت زرد آن و اينكه چطور مي شود يك مرد 27بار 
تقاضاي طلاق از همسرش داشته باشد، آنها را به تلويزيون مي آورد. 
اين نكته زماني غم انگیز تر مي شود كه ويدئوي اين بخش از برنامه 
»فرمول يك« با عنوان »خانواده موفق« در شبكه هاي اجتماعي 
منتشر شده است! مجري برنامه فرمول يك، چندي پیش نیز به 
دلیل اظهارات يكي از مهمانان برنامه درب��اره هزينه هاي درمان 

سرطان فرزندش، از سوي مراجع قضايي احضار شده بود.

حاشيه هاي مداوم يك برنامه زرد براي تلويزيون

علي ضياء »فرمول يك« را به خاكي زده است

»فرزن��د ام��ام« ی��ک مس��تند 
آرشیوی، تاریخی و مصاحبه ای 
است اما ویژگی آن این است که 
باعث می ش��ود نامه ام��ام)ره( 
که متاس��فانه توجه��ی به آن 
نمی شد مورد توجه قرار بگیرد

خيلي از خانواده ها هنوز اطلاعي از اعمال رده بندي سني ندارند!
انتظامي مي گويد برخي فيلم هاي جشنواره با رده بندي سني اكران مي شوند

    هادي عسگري
حس�ين انتظامي سرپرس�ت س�ازمان س�ينمايي با انتشار 
توئيت�ي از احتم�ال رده بن�دي س�ني برخ�ي از فيلم ه�اي 
جش�نواره فيلم فجر به دليل صحنه هاي خش�ن يا نامناسب 
براي ك�ودكان و نوجوانان خب�ر داد، اين در حالي اس�ت كه 
اطلاع رس�اني اعمال رده بندي س�ني كه از امسال آغاز شده 
آنقدر ضعيف بوده كه اكثر خانواده ها از آن بي اطلاع هستند. 
رده بندي سني فیلم هاي سینمايي از امسال اجرايي شده است و 
انتظار مي رفت بدون اينكه سرپرست سازمان سینمايي بخواهد 
آن را صرف��اً به فیلم هاي جش��نواره فجر ارتباط بده��د، در مورد 
س��اير فیلم هايي كه در لیس��ت اكران قرار مي گیرند نیز اجرايي 
ش��ود. احتمالاً تخصیص دادن رده بندي س��ني فیلم هاي حاضر 
در جشنواره مي تواند ناشي از آن باشد كه فیلم ها بعد از اكران در 
جشنواره و قرار گرفتن در معرض ديد عموم، تصاويري كه پیش از 
آن از سوي سازمان سینمايي و هیئت انتخاب جشنواره، بلامشكل 

اعلام شده بود، اين بار براي اكران در س��ینماها حتماً بايد از نظر 
سني رده بندي شوند. رده بندي س��ني در سینماي ايران چیزي 
حدود يك قرن بعد از شروع رده بندي س��ني در جهان آغاز شده 
است. چندي پیش »جوان« در گزارشي به مسئله رده بندي سني 
و اعمال نشدن آن براي نمايش فیلم »مغزهاي كوچك زنگ زده« 
پرداخت كه در آن به رغم وجود صحنه هاي خشونت آمیز و نشان 
دادن ناهنجاري هاي اجتماعي، رده بندي سني اعمال نشده بود. در 
پي انتشار آن گزارش، سازمان سینمايي با ارسال جوابیه اي تأكید 
كرد كه » نظام رده بندي سني از 21 ش��هريور ماه همزمان با روز 

ملي سینما ابلاغ و اجرايي« شده است. 
به نظر مي رس��د بس��یاري از فیلم هاي حاضر در جشنواره فیلم 
فجر، در زمان ابلاغ نظام رده بندي سني فیلم هاي سینمايي يا در 
مرحله فیلمبرداري بودند يا مراحل فني را پشت سر مي گذاشتند 
و س��ازمان س��ینمايي نیز در زمان ارائه »پروانه نمايش« موقت 
مخصوص جشنواره فجر به اين فیلم ها، از محتواي اين آثار باخبر 
بوده است و مي شد از همان ابتدا، رده بندي سني را در جشنواره 

نیز اعمال كرد. 
تجربه سینماي ايران در رده بندي سني آثار نشان داده كه بسیاري 
از فیلم ها به دلیل بار رواني و ايجاد جاذبه به دلیل اعمال محدوديت 
سني، به دنبال داشتن رده بندي سني هس��تند و از آن به عنوان 
عاملي براي تبلیغ فیلم استفاده كرده اند. فرهنگسازي براي اجراي 
نظام رده بندي سني فیلم ها پیش از آنكه نیازمند اطلاع رساني هاي 
توئیتري باشد، نیازمند اجراي دقیق آن در سینماهاست؛ جايي كه 

خريدار بلیت هیچ الزامي به ارائه سن ندارد. 

    خبر

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي:
 طراحی مد و لباس

بايد با اخلاق و هنجارها همگرا باشد
هش�تمين  از  بازدي�د  در  اس�لامي  ارش�اد  و  فرهن�گ  وزي�ر 
جش�نواره م�د و لب�اس فج�ر گف�ت: در اي�ن جش�نواره توجه�ي 
ج�دي ب�ه ح�وزه طراح�ي در صنع�ت م�د و لب�اس ش�ده اس�ت. 
به گزارش »جوان« به نقل از مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، سیدعباس صالحي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي ضمن بازديد از 
بخش هاي مختلف هشتمین جشنواره مد و لباس فجر گفت: در گذشته در زمینه 
طراحي مد و لباس كپي برداري و تقلید داشتیم ولي در بازديدي كه از هشتمین 
جشنواره مد و لباس فجر داشتم، مشاهده شد كه توجه جدي به طراحي خلاقانه 

با الهام از هويت ايراني اسلامي شده است.
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي ادامه داد: در برگزاري جشنواره هاي مد و لباس بايد 
از ظرفیت هاي مناطق مختلف كش��ور در اين زمینه الهام بگیريم و طراحي هاي 
جديد و خلاق خلق كنیم. وي تصريح كرد: امسال در جشنواره مد و لباس فجر به 
مكران توجه شده است. مكران بخشي از كشورمان است كه داراي ظرفیت هاي 
بسیاري اس��ت. توجه به اين حوزه اتفاق مهمي اس��ت، به اين معنا كه بخشي از 
ظرفیت و هويت ايراني عرضه شده است و در سال هاي آينده نیز مي توان با توجه به 
ظرفیت هاي شمال، جنوب، شرق و... كشور اين مسیر را ادامه داد. صالحي افزود: در 
بخش طراحي و اجراي مد و لباس بايد به همگرا بودن با اخلاق و هنجارهاي جامعه 
نیز توجه داشته باشیم. هر چقدر در حوزه مد و لباس هم از لحاظ اقتصادي و هم 
از لحاظ فرهنگي درون زاتر باشیم كمك بسیاري به اين بخش در كشور مي شود و 

رسانه ها نیز مي توانند در اين مسیر به هويت ايراني مان كمك كنند.

روايت اعظم بروجردي از تشكيلات زنان در تئاتر پس از انقلاب اسلامي

 پيش از انقلاب
 جرئت نزديك شدن به تئاتر شهر را نداشتيم

 در رونمايي از مستند »مادرانه« مطرح شد
مرضيه حديدچي دباغ الگوي بزرگ براي زنان است

    مستند

مدير دفت�ر مطالعات جبه�ه فرهنگي انقلاب اس�لامي 
گفت: خان�م مرضيه حديدچي دب�اغ به معن�اي واقعي 
كلم�ه الگ�وي ب�زرگ ن�ه فق�ط ب�راي زن ايران�ي كه 
به نظ�رم براي هم�ه زنان جه�ان مي تواند تلقي ش�ود. 
مراس��م رونمايي و اكران مس��تند »مادرانه« به كارگرداني 
»علیرضا باغش��ني« با حضور جمعي از خانواده ها در سالن 
سوره حوزه هنري برگزار ش��د. بر اساس اين گزارش، وحید 
جلیلي مدير دفتر مطالعات جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي 
در سخناني در اين مراسم گفت: اگر در مرزهاي ما جنگي در 
جريان است كه امنیت فیزيكي كشور را تهديد مي كند، در 
دل خانه هاي ما هم مجاهداني حضور دارند كه آنها هم امنیت 
معرفتي، معنوي و فرهنگي جامعه ما را حفظ مي كنند و حتماً 

شايسته اين هستند كه مورد توجه جدي تر اهالي فرهنگ از 
سطوح انديشه ورزي تا سطوح هنري قرار بگیرند. وي اضافه 
كرد: نكته مهم ديگر اين است كه مادر يك كلیدواژه جهاني 
اس��ت. ما چه بخواهیم با جهان صحبت كنیم، در گس��تره 
جغرافیاي بش��ري حرف بزنیم و مخاطب پی��دا كنیم، چه 
بخواهیم با تاريخ صحبت كنیم »مادر« كلیدواژه اي است كه 
براي همه نسل هاي آينده و براي همه اقوام گوناگون بشري 
در جهان امروز قابل فهم است و به يك معنا گاردشكن است، 
به اين معنا كه وقتي صحبت شما مادر باشد، مخاطب با علاقه 
بیشتري يا با پیشداوري كمتري با اثر شما مواجه خواهد شد 
و اين يك فرصت كم نظیر است و بايد از آن در كار فرهنگي، 

رسانه اي و هنري استفاده كامل انجام شود.

افزايش 5  برابري هزينه فيلمسازي
ي�ك كارگ�ردان س�ينما ضمن اش�اره ب�ه دش�واري هاي 
توليد فيل�م در ش�رايط اقتصادي كش�ور تأكيد ك�رد بايد 
ب�دون كوچك تري�ن اش�تباه وارد مي�دان تولي�د ش�د. 
كاظم راست گفتار كارگردان سینما گفت: اين روزها فیلمسازي 
براي كساني كه به صورت مس��تقل كار مي كنند بسیار سخت 
شده اس��ت چراكه چنین افرادي از مزاياي مالي جايي بهره مند 
نمي شوند، همین موضوع باعث مي شود يك اشتباه آنها به منزله 
آخرين كار آنها باشد، از همین رو ما هم بايد با دقت بیشتري به 
بررس��ي امور بپردازيم. ش��رايط تولید به گونه اي شده است كه 
نمي شود با عجله سراغ ساخت يك اثر رفت و مسئولان نیز از اين 
موضوع اطلاع دارند، از همین رو هر چند ما پروانه ساخت را در 
مهر ماه دريافت كرده ايم اما در نظر داريم آن را تا زمان رسیدن 
به وضعیت بهتر، تمديد كنیم. اين كارگردان سینما افزود: براي 
مثال تا دو سال پیش با يك میلیارد تومان مي شد يك فیلم خوب 
ساخت اما حالا با 5میلیارد تومان هم نمي شود يك كار سینمايي 
را جمع و جور كرد، از همین رو بايد يك فیلم كم اشتباه بسازيم 

چراكه هر اشتباه ممكن است منجر به شكست شود. 
.............................................................................................................

 »تا سه نشه بازي نشه«
به سبك ميراث فرهنگي

يك�ي از مديركل ه�اي س�ازمان مي�راث فرهنگ�ي پ�س 
از س�ه ب�ار نام�ه نهاده�اي نظارت�ي ب�ه رئي�س س�ازمان 
ميراث فرهنگ�ي ب�راي اجتناب از ب�ه كارگي�ري يك فرد 
در پس�ت ه�اي م�دي�ريت�ي از اي�ن س�ازم�ان رف�ت. 
به گزارش مهر، يكي از مديركل هاي میراث فرهنگي كه سال 92 
به اين سمت منصوب شده بود به دلیل منع نهادهاي نظارتي از 
سازمان میراث فرهنگي و گردشگري رفت. او كه با تیم محمدعلي 
نجفي وارد سازمان میراث فرهنگي شده بود، در سال هاي اخیر 
دچار حاش��یه هاي زيادي ش��د. در كمتر از يك سال نهادهاي 
گزينشي قانوني سه نامه براي عزل وي به رئیس سازمان میراث 
فرهنگي نوشتند. چند روز پیش بالاخره هسته مركزي گزينش 
سازمان میراث  فرهنگي او را فاقد صلاحیت دانست و قراردادش 
را براي سال جديد تمديد نكرد. وي اكنون دو هفته اي است كه 

به اين سازمان نیامده است.  
.............................................................................................................

 پخش فصل هشتم »قند پهلو«
با حضور لهجه هاى مختلف

اولين قس�مت از برنام�ه قندپهلو كه قرار بود چهارش�نبه، 
اول اس�فند روي آنت�ن ب�رود، ب�راي جانماي�ي بهت�ر در 
كنداكت�ور، پخ�ش آن ب�ه ام�روز موك�ول ش�د. همچنين 
پخش اي�ن برنام�ه در ايام ن�وروز ت�داوم خواهد داش�ت. 
به گزارش »جوان« به نق��ل از روابط عموم��ي برنامه قندپهلو، 
مسعود احمدي افزادي )مدير ش��بكه 7 سیما( به همراه مهدي 
خلجي )مدير گروه مهارت هاي اين شبكه( به پشت صحنه برنامه 

»قندپهلو« رفتند تا شاهد روند ضبط و تولید برنامه باشد. 
در اين بازديد احمدي افزادي با شركت كننده ها، مجري و داوران اين 
برنامه به گفت وگو پرداخت و با استقبال از حضور شاعران جواني كه از 
شهرهاي مختلف ايران و با لهجه هاي مختلف در برنامه شركت كرده 
بودند، گفت: اين برنامه در میان ش��بكه هاي متعدد سیما هماورد و 
همانندي ندارد و همین باعث مي ش��ود كه در آستانه فصل هشتم 
به ما نويد دهد كه همچنان ديدني و پرمخاطب خواهد بود. يكي از 
ظرفیت ها و پتانسیل هايي كه براي اين برنامه ديده شده ايام نوروز 
است، چون مردم در اين ايام وقت و فراغت بیشتري دارند كه در مقابل 
تلويزيون بنشینند و با تمثیلات و ضرب المثل ها و ضرورت هاي ادبیات 

پارسي آشنا شوند و ضمن آن از ظرايف اين زبان لذت هم ببرند.
.............................................................................................................

 ويترين »فجر ۷۳« زير ذره بين
»سينما انقلاب«

دبير اجرايي هم انديشي »سينما انقلاب« و جايزه سينمايي 
»ققنوس« ب�ه تش�ريح جزئيات برگ�زاري اين روي�داد در 
آس�تانه معرف�ي برگزي�دگان هش�تمين دوره پرداخ�ت. 
محمد كوچك دبیر اجرايي هشتمین دوره هم انديشي »سینما 
انقلاب« و جايزه سینمايي »ققنوس« در گفت وگو با مهر درباره 
اين رويداد سینمايي گفت: با توجه به دو اتفاق مهم امسال يعني 
40سالگي انقلاب اس��لامي و آغاز موج جوان گرايي در كشور ما 
هم در سینما انقلاب و »ققنوس« اين دو تغییر را داشتیم و اين دو 
رويكرد را مدنظر قرار داديم، از همین رو محوريت سخنراني هاي 
»ققنوس« و فضاي جش��ن به سمت و س��وي بحث 40سالگي 
انقلاب اسلامي سوق پیدا كرد و براي تحقق بحث جوان گرايي 
هم در تركیب هیئت داوران از جوانان و در مقابل براي سخنراني 
بیشتر از استادان استفاده كرديم. وي با اشاره به اهداف اين دوره 
از جشنواره عنوان كرد: همچون دو دوره گذشته اين رويداد كه 
مسئله سینماي عدالت اجتماعي را پیگیري مي كرديم امسال هم 
همین طرح را داشتیم، البته اين نكته را هم بايد عنوان كنم كه 
امسال آثار خوبي در اين حوزه و به ويژه در مسئله قهرمان سازي 

كه يكي از مصاديق سینماي عدالت اجتماعي بود، داشتیم. 

مصطفي محمدي     ديده بان


